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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 949 formulada pel dipu-
tat Toni Woodward del Grup Parlamentari Ciudadanos al 
Consell sobre l’execució del pressupost. Serà substanciada 
pel conseller d’Hisenda i Model Econòmic. Té la paraula el 
senyor Woodward per formular la pregunta.

Quan vulga, senyoria.

 
El senyor Woodward Poch:

Sí . Gracias .

Buenos días, señor conseller .

Mire, año tras año vemos cómo la ejecución presupuestaria del 
Consell queda lejos del cien por cien, cosa que gustaría a todo 
el mundo, está claro. El año 2020 el presupuesto final de gasto 
fue 27.300 millones de euros. Y 25.984 fue el presupuesto 
reconocido. La diferencia fueron 1.317 millones de euros.

En inversiones . No sé si le gustará. (Veus) No, no, si estoy 
hablándole al señor conseller y está hablando con otra 
persona . (Aplaudiments) Como le iba diciendo, parece que la 
deuda no es un problema que nos interese.

El cálculo de inversiones fueron 742 millones de euros, y al 
final solo se reconocieron 486 millones de inversiones. Esta 
mañana hablábamos del problema de la ejecución o no. 250 
millones de euros en inversiones no ejecutadas en 2020 de 
dinero de los propios presupuestos .

Con respecto a la deuda y al déficit público, estamos a la 
cola de España, usted lo sabe . La Comunidad Valenciana 
acabó el año 2020 con un déficit de 1.206 millones de euros 
más. Es la autonomía que registra al cierre del 2020 un 
mayor déficit, según los datos del Ministerio de Hacienda. La 
AIReF espera un déficit del 1,7 % del PIB para el 2021 para 
la Comunidad Valenciana en lo que supone otra vez el peor 
registro por comunidades autónomas.

Con respecto a la deuda, la Comunidad Valenciana cerró 
el 2020 con una deuda de 50 .807 millones de euros, la 
segunda más alta por detrás de Cataluña. Pero fue la auto-
nomía en la que más se incrementó esta deuda en términos 
absolutos con 2 .367 millones de euros .

Durante este año 2021, a 30 de junio ya ha habido un aumento 
de 950 millones de euros con respecto al cierre, hasta alcanzar 
los 51.747 millones de euros de deuda, que representan el 47,8 % 
del producto interior bruto. Esto supone tener un porcentaje 
de deuda más alto que cualquier otra comunidad autónoma.

Pero digo yo que la infrafinanciación no puede ser razón 
para un nivel de deuda pública desorbitado como el nuestro, 
que ha ido incrementándose de manera incontrolada en los 
últimos años. ¿Cuál es la ejecución prevista del presupuesto 
de 2021, el déficit esperado al cierre de este, así como el 
aumento del nivel de deuda?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’honorable conseller d’Hisenda per a donar 
resposta a la pregunta .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

¿Y qué otra razón puede haber? ¿Qué otra razón puede 
haber para que el déficit sea más importante que en otros 
sitios? ¿Que hay más corrupción que en otros sitios ahora, 
como pasaba antes? ¿No será porque este gobierno lo 
que quiere es que el gasto per cápita sea el medio y, sin 
embargo, los ingresos per cápita continúan estando por 
debajo de la media? ¿No será por eso? ¿No será por la 
infrafinanciación?

Es lógico, si somos la comunidad autónoma peor finan-
ciada de España, será en la que crece más el déficit si quie-
res estar en la media. Ahora, si te la refanfinfla por tiempo el 
hecho de que la sanidad, la educación y los servicios sociales 
no estén al nivel medio, evidentemente, no crecerá tanto el 
déficit. Elemental, querido Watson.

Vamos a ver, ¿de qué estamos hablando? ¿Queremos una 
cosa y la contraria? ¿Queremos reducir las listas de espera? 
Bueno, la intervención de su síndica antes ha sido magnífica. 
Es absolutamente contraria a lo que está diciendo usted. 
(Aplaudiments) Exactamente lo contrario . Es un grupo en 
plena contradicción.

Vamos a ver, para conseguir lo que se tiene que conseguir y 
si no tienes los mismos recursos que los demás, tu déficit va 
a crecer más . Yo lo he dicho siempre . Y miro al señor Ibáñez 
porque me lo recuerda siempre, pero mire, también le miro 
a usted. El FLA és una estafa del senyor Montoro cuando no 
quiso arreglar, cuando tenía mayoría absoluta, el sistema de 
financiación autonómico y nos da en préstamos lo que tenía 
que darnos en dinero contante y sonante. (Aplaudiments)

El FLA es una estafa del señor Montoro. (Veus) Y, sin 
embargo, la necesitamos porque continúa sin estar resuelto 
el sistema . . .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyor Castelló, per favor.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

...de financiación autonómico, (remors) que no lo hizo 
el Partido Popular cuando estaba en mayoría absoluta. 
¡Caramba! (Rient. Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Home! (Veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Un moment, senyor conseller .

Senyories, per favor, pregue silenci perquè l’honorable 
conseller puga desenvolupar la seua intervenció en condici-
ons en la trona. Continue, senyoria.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

No res. Era això el que volia dir per a intentar vore per què 
eixe èmfasi en el creixement del deute. Ja m’agradaria que el 
deute no cresquera, perquè tenim el fons que toca.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula el senyor Woodward per a continuar amb la 
formulació de la pregunta.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Woodward Poch:

Efectivamente, señor Holmes, usted ha dicho que toda 
España sabe que estamos infrafinanciados. Y yo le pregunto: 
¿y qué? ¿Para qué nos sirve eso? ¿Se soluciona el problema? 
Sí, señor Mata, ¿se soluciona? Lo sabe todo el mundo, pero 
aquí estamos esperando un nuevo sistema de financiación 
que no llega.

Mire, la infrafinanciación, le vuelvo a decir, no puede ser la 
razón para un nivel de deuda desorbitado como el nuestro. Y 
le voy a poner un solo ejemplo, porque me queda muy poco 
tiempo, como me ha ocurrido antes.

Mire, hablamos de los servicios sociales . Le voy a poner el 
caso de Andalucía. Andalucía ha bajado impuestos. Es una 
comunidad que está mal financiada, pero en los últimos años 
la deuda va bajando. No tiene déficit y los presupuestos son 
positivos. Además, gasta un 7,08 % de su presupuesto en 
servicios sociales y aquí en la Comunidad Valenciana se ha 

hecho mucho esfuerzo, pero el gasto es del 6,99 %, 1.632 
millones de euros frente a los 2.425 de Andalucía. Yo le 
pongo solo ese ejemplo. Le estoy diciendo que gestione bien 
y no nos escudemos siempre en la financiación. Es verdad 
que el Partido Popular tenía mayoría absoluta. No hizo nada. 
Pero ustedes llevan ya años en el Gobierno de España y 
seguimos igual . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’honorable conseller per donar resposta a la 
pregunta i finalitzar este torn.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

No sé si amb el fragor de la batalla s’ha oblidat d’un tema 
que m’havia plantejat vosté abans, que és el tema de la 
previsió del Consell pel que fa a l’execució del pressupost.

Volia donar-li algunes xifres. Precisament, al setembre de 2021 
hem executat 2.098 milions més que l’any anterior, amb un 
especial augment en els pilars de l’estat de benestar i la lluita 
contra la COVID; l’augment de 364 milions en sanitat, més 
del sis per cent; incrementem més de tres-cents trenta-quatre 
l’educació; el fort creixement en Hisenda i Model Econòmic 
pel tema de la digitalització de 220 milions, i també significa un 
augment de 135 milions en presidència, en el programa d’ad-
ministració local i augment de la conselleria d’economia soste-
nible justament per a treballar per a la recuperació econòmica i 
totes les altres potes .

La nostra previsió, si és que l’interessa, és mantindre el nivell 
d’execució semblant a les xifres de l’any 2020, inclús supe-
rar-la sempre tenint en compte que cadascuna de les conse-
lleries òbviament té una dinàmica diferent.

Per altra banda, l’estimació del dèficit públic per a l’any 2021 
s’estima que estarà en l’entorn de l’objectiu de l’1,1 % o 1,4 %, 
que és una miqueta el que s’havia previst abans.

I, finalment, el deute..., no vull reiterar el que li he dit adés, 
cau pel seu propi pes. És pura aritmètica, eh?, pura arit-
mètica. Vosté i jo no se creguem la corba de Laffer, encara 
que la dreta continua diguent això, eh? La corba de Laffer 
no se la creu ni el que la va inventar. Això que per rebai-
xar els tipus impositius augmenten els ingressos. Els ingres-
sos augmenten si la conjuntura i el marc macroeconòmic 
està en millors posicions, perquè és un resultat de la situa-
ció econòmica. Tot això... –saben què diuen en Rocafort?– 
són bufes de pato. I s’ha demostrat, perquè no hi ha evidèn-
cia empírica . . .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, senyoria.
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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

...no hi ha evidència empírica d’això. Per tant, si hi ha dèfi-
cit, és perquè no tenim els recursos suficients i per cap altre 
motiu, perquè afortunadament l’etapa de malgastar i de la 
corrupció es va superar ja fa molt de temps.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 195, formulada per les dipu-
tades Irene Gómez i Beatriu Gascó, del Grup Parlamentari 
Unides Podem, a la consellera de Justícia, Interior i 
Administració Pública sobre la inestabilitat contractual dels 
bombers forestals. La pregunta la formularà la il·lustre dipu-
tada Beatriu Gascó.

Quan vullga, presidenta.

La senyora Gascó Verdier:

Gràcies, presidenta .

Bon dia, senyories .

Bon dia, senyora consellera .

El meu grup i aquesta diputada tenim el ferm compromís 
d’ajudar –Gràcies, Papi– a trobar solucions per a aconseguir 
la dignificació i millora de les condicions laborals i contractu-
als de l’únic servei essencial d’emergències de la Generalitat 
valenciana que continua externalitzat, el servei de bombers i 
bomberes forestals. I amb eixe objectiu duem treballant des 
de 2016 .

Gràcies a la seua excel·lent capacitat de mobilització i capa-
citat negociadora, els bombers i les bomberes forestals varen 
fer-se escoltar i aconseguiren resultats, com ara l’aprovació 
per unanimitat de l’esmena que Podem va treballar amb els 
sindicats i presentar a la llei d’acompanyament en 2017 .

Aquesta esmena preveia la subrogació directa del personal 
de Tragsa a l’Agència Valenciana de Seguretat i Resposta a 
les Emergències i deia específicament que el personal afec-
tat seguirà en els seus llocs amb la condició de personal a 
extingir i exercirà les seues tasques amb idèntica condició de 
personal laboral .

Des del nostre punt de vista, aquesta esmena constitueix 
el màxim mandat polític perquè el govern valencià trobés la 
solució definitiva als problemes de precarietat laboral i d’in-
estabilitat contractual que este servei duia arrossegant des 
que es va subrogar a l’empresa Tragsa en 1989.

Després de més mobilitzacions dels bombers forestals i 
d’una llarga vaga, amb vaga de fam inclosa per part d’al-
guns companys, eixa suposada solució va vindre amb la 
creació per part de la Generalitat de l’empresa mercantil 

Societat Valenciana de Gestió Integral dels Serveis d’Emer-
gències, SGISE. Recorde que es va aprovar amb l’abstenció 
de Podem .

Però, a hores d’ara i malgrat un bon grapat de documents i 
acords que reconeixen l’especificitat de la situació del perso-
nal de l’SGISE, tant el propi decret llei de creació de l’SGISE 
com el Dictamen 83/2019 del Consell Jurídic Consultiu com 
altres documents de la Generalitat, seguim tenint unes dos-
centes cinquanta persones treballadores –el nombre exacte 
no se sap, l’SGISE no el facilita– en uns llimbs contractuals 
dels quals no es veu eixida a curt termini.

Han passat tres anys des de la creació de l’SGISE i el govern 
del Botànic no hem sigut capaces encara d’oferir una segu-
retat jurídica a bona part dels seus treballadors i treballado-
res, que mantenen situacions contractuals tan diferents com 
ara els indefinits per conversió de contracte abans de 2012 
o totes les sentències judicials que resulten en indefinits 
no fixos, indefinits a temps complet, indefinits fixos i fixos 
discontinus.

Estem parlant de persones que van superar un mateix 
procés selectiu en una mateixa empresa per a un mateix lloc 
sota un mateix conveni, però que pels vaivens dels governs, 
la indefinició de treballadors de les empreses públiques i el 
criteri dispar dels jutges i les jutgesses es troben en situaci-
ons contractuals totalment diferents i moltes d’elles amb el 
risc de perdre el seu treball .

Es tracta dels nostres bombers i bomberes forestals, senyora 
Bravo. Eixos homes i dones que es juguen la vida per defen-
sar els nostres boscos en els incendis forestals i les persones 
en moltes de les emergències que patim.

Trobem que és hora de mostrar voluntat i d’oferir-los condi-
cions de treball dignes . Per això, senyora Bravo, li pregun-
tem: ¿com té pensat el Consell donar solució definitiva als 
problemes d’inestabilitat contractual del cos d’emergències 
públic dels bombers i bomberes forestals?

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta té la paraula l’honorable 
consellera de Justícia, Interior i Administració Pública.

Quan vullga, senyoria.

La senyora consellera de Justícia, Interior i Administració 
Pública:

Gràcies, presidenta .

Bon dia .

Buenos días, señora Gascó.


